
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr LIX/2022 

LIX sesja w dniu 17 maja 2022 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady LIX sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 14:00  Przewodniczący Rady 

Gminy w Orońsku Pan Sylwester Różycki witając radnych, Wójta Gminy Henryka 

Nosowskiego, Sekretarza Józefa Bakułę, Skarbnik Gminy Panią Dianę Czubak, Kierownika 

Referatu Rozwoju i Gospodarki Komunalnej Pana Piotra Grelę oraz wszystkich obecnych. 

Obrady zakończono o godz. 15:40 tego samego dnia. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Renata Bączek  

2. Karol Białas  

3. Małgorzata Burek  

4. Maria Deja  

5. Maria Gajewska  

6. Wiesława Kaczyńska  

7. Sylwester Różycki  

8. Adam Stańczyk  

9. Ewelina Suligowska  

10. Katarzyna Taras  

11. Monika Wiecheć  

12. Mariusz Wojcieszak 

13. Artur Zasada  

14. Bogdan Zdon 

Nieobecni: 

1. Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 14 radnych 

(11 radnych obecnych na sali, 3 radnych uczestnictwo zdalne), co stanowi quorum do 

podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 



2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś wnioski o zmianę porządku obrad. 

 

Głosowano w sprawie: zatwierdzenia porządku obrad. 

Wyniki głosowania: ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (13) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) Katarzyna Taras. NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad został przyjęty. 

 

3. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące 

pisma: 

a) Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orońsku za rok 

2021; 

b) Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu przeciwdziałania przemocy w rodzinie 

oraz ochrony ofiar przemocy w Gminie Orońsko na lata 2020-2022 za rok 2021; 

c) Sprawozdanie z realizacji Gminnego Programu Wspierania Rodziny na lata 2020-2022 

za rok 2021; 

d) inicjatywa uchwałodawcza w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego obrębów geodezyjnych Chronów-Kolonia, 

Guzów, Łaziska i Orońsko od Radnego Artura Zasady; 

e) (do wiadomości) pismo Radnego Bogdana Zdona w sprawie przeniesienia wiaty 

przystankowej dla autobusu szkolnego w miejscowości Bąków; 

f) (do wiadomości) pismo Radnego Bogdana Zdona w sprawie zamontowania progu 

zwalniającego na drodze gminnej nr 38 w miejscowości Bąków; 

g) wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie udostępnienia informacji dotyczącej 

postępowania administracyjnego ws. wydania pozwolenia na budowę na 

przedsięwzięcie pn.: „Budowa odcinka drogi gminnej 400405W położonego w ciągu 

drogi gminnej relacji Dobrut-Bąków-Ciepła i przebudowa istniejącego obiektu 

mostowego na przepust stalowy” oraz udostępnienia kserokopii wniosku na pozwolenie 

na budowę przesłanego do Starostwa Powiatowego w Szydłowcu; 



h) inicjatywa uchwałodawcza w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego części Gminy Orońsko dla obszaru w obrębie 

ewidencyjnym 0012 przy ulicy Zagórskiej od Radnej Katarzyny Taras; 

i) pismo Wójta Gminy Orońsko dotyczące stanowiska Wójta Gminy Orońsko w sprawie 

inicjatywy uchwałodawczej w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez 

Gminę Orońsko praw własności nieruchomości gruntowej zabudowanej położonej 

w obrębie 0008 PGR Orońsko, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 21/10; 

j) zawiadomienie o przedłużeniu terminu załatwienia sprawy dotyczącej wniosku 

Radnego Bogdana Zdona w sprawie udostępnienia informacji publicznej; 

k) pismo Wójta Gminy Orońsko kierowane do Radnej Katarzyny Taras dotyczące zadania 

pn.: „Rozbudowa i przebudowa budynku Urzędu Gminy w Orońsku o windę 

zewnętrzną”; 

l) pismo Skarbnik Gminy Pani Diany Czubak w sprawie informacji dotyczących pkt 

3 porządku posiedzenia Komisji Rolnictwa, Środowiska, Rozwoju Gospodarczego, 

Promocji i Aktywności z dnia 28.04.2022 r.; 

m) inicjatywa uchwałodawcza w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez 

Gminę Orońsko prawa własności nieruchomości gruntowych niezabudowanych 

położonych w obrębie 0008 PGR Orońsko, gm. Orońsko, stanowiących działki 

ewidencyjne nr 41/1 i 40/1 złożona przez Przewodniczącego Komisji Rolnictwa, 

Środowiska, Rozwoju Gospodarczego, Promocji i Aktywności; 

n) ocena zasobów pomocy społecznej za 2021 rok; 

o) Zarządzenie nr 33/2022 Wójta Gminy Orońsko z dnia 28 kwietnia 2022 r. w sprawie 

przedstawienia sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Gminy Orońsko, 

sprawozdań rocznych z wykonania planu finansowego jednostek dla których organem 

założycielskim jest gmina wraz z informacją o stanie mienia komunalnego za 2021 rok; 

p) wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie udrożnienia rowu przy drodze gminnej 

nr 38 w miejscowości Bąków; 

q) wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie nawiezienia kruszywa drogowego 

w koleiny na drodze nr 13 w miejscowości Bąków oraz wytyczenia geodezyjnego pasa 

drogi nr 13 w miejscowości Bąków; 

r) pismo Ochotniczej Straży Pożarnej w Chronowie w sprawie nieodpłatnego przekazania 

samochodu ratowniczo-gaśniczego Stara 200 GBA 2,5/16 o numerze rejestracyjnym 

WSZ98KG; 

s) uzupełnienie do złożonego sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2021; 

 



4. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęło zapytanie Radnej 

Katarzyny Taras w sprawie wykonania windy zewnętrznej przy Urzędzie Gminy 

w Orońsku. 

 

5. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Pan Henryk Nosowski Wójt Gminy Orońsko przedstawił informacje z działalności między 

sesjami: 

1) na początek statystyka – od ostatniej informacji przybyła nam jedna osoba 

zaszczepiona, także w sumie mamy 2690 osób zaszczepionych w pełni, to jest 45,1 % 

w stosunku do liczby mieszkańców. Szanowni Państwo, mamy co prawda ulgę 

w zachowaniu się w sprawie pandemii, ale ja w dalszym ciągu serdecznie zachęcam do 

zaszczepienia się, bo nie wiadomo jak się będzie jeszcze rozwijał Covid, uczeni lekarze 

mówią, że Covid jeszcze długo u Nas zostanie. Następną informacją statystyczną jest 

pomoc obywatelom Ukrainy – u Nas gościmy 38 osób, co prawda goszczą 

gospodarstwa domowe, którym wypłacamy świadczenie w wysokości 40 złotych na 

osobę za dobę. Jest komunikat Rządu, aby nie zwlekać z wypłatą, My staramy się to 

robić w miarę na bieżąco, systematycznie. Wypłaciliśmy już, na rzecz tych 38 osób, 

41 200 złotych. Świadczenie jednorazowe 300+ na każdego członka rodziny, 

wypłaciliśmy 12 900 złotych dla 43 osób. Paczki z produktami żywnościowymi 

wydano dla 15 rodzin. Na chwilę obecną nie wpłynął żaden wniosek na świadczenia 

rodzinne i zasiłki pomocy społecznej. Wydaliśmy 150 numerów PESEL dla osób, które 

przyjechały z Ukrainy. Rozporządzenie Spraw Wewnętrznych i Administracji 

w sprawie świadczenia za zakwaterowanie i wyżywienie uchodźców, na podstawie 

którego działamy i dysponujemy środkami, najpierw było na 60 dni, ale już jest pewne, 

że będzie to przedłużone na kolejne 60 dni. Przez 120 dni mamy zapewnienie, na tę 

chwilę, że takie świadczenia będziemy wypłacać. Te 38 osób jest w gospodarstwach 

domowych. My jesteśmy przygotowani, na tę chwilę, w strażnicy Ochotniczej Straży 

Pożarnej w Chronowie, nie ma takiej potrzeby, żeby to uruchamiać. Jak się będzie dalej 

sytuacja rozwijać, to nie wiemy. Raczej Rosja jest krajem nieprzewidywalnym i trudno 

przewidzieć jakie mogą być dalsze skutki. 

2) Centralna Ewidencja Emisyjności Budynków – sprawa o tyle pilna, że to trwa już od 

1 lipca 2021 roku. Deklaracje, dotyczące źródeł ciepła i źródeł spalania, które do Nas 

spływają od mieszkańców Naszej Gminy – czas na ich złożenie kończy się 30 czerwca 

tego roku. To jest obowiązek na tyle, żeby uniknąć jakichkolwiek konsekwencji. Mówię 



o tym dlatego, że przy Państwa pomocy, chciałbym abyśmy się włączyli 

w rozpropagowanie informacji wśród znajomych, że kto jeszcze takiej deklaracji nie 

złożył do Gminy, żeby to zrobił. To można zrobić w dwojaki sposób – najprościej jest 

złożyć deklarację drogą elektroniczną, wtedy idzie ona bezpośrednio do bazy danych. 

Natomiast, można też w formie papierowej złożyć ja do Gminy, wtedy My ją 

przetwarzamy i przekazujemy dalej. Minister Klimatu przysłała pismo z informacją, że 

docenia zaangażowanie Gmin w proces poprawy jakości powietrza, w tym przede 

wszystkim realizację Programu priorytetowego „Czyste Powietrze, który u Nas 

funkcjonuje – mamy punkt konsultacyjny. Więc w rozmowie z sąsiadami, 

ze znajomymi proszę o zachęcanie do przyjścia do Gminy, tutaj uzyskają wszelką 

informację w jaki sposób można sobie udoskonalić sposób ogrzewania domu. 

Od 1 lipca 2021 roku do 30 czerwca 2022 roku właściciele i zarządcy budynków mają 

obowiązek zgłoszenia źródła ogrzewania do CEEB’u. Pani Minister w swoim piśmie 

zwróciła się z prośbą o zwiększenie intensywność działań informacyjno-

komunikacyjnych wśród mieszkańców Gminy. A więc bardzo proszę, żebyście się 

Państwo włączyli w rozpropagowanie tej informacji i zachęcenie sąsiadów. Ma to 

powiązanie z ważną informacją o wymianie kopciuchów – na Naszej stronie jest taka 

informacja, w jaki sposób doprowadzić do tego, żeby tych kopciuchów się pozbyć. 

Od 1 stycznia 2023 roku użytkowanie niektórych pieców, kotłów na węgiel, drewno, 

pellet, stanie się nielegalne i zagrożone mandatem do 500 złotych lub grzywną nawet 

do 5 000 złotych. Chodzi tu o kotły bezklasowe, te kotły, które nie spełniają wymogów 

klasy 3. To są te tak zwane kopciuchy. Też zwracam się do Państwa, abyście zachęcali 

do wymiany tych niespełniających wymogów źródeł ciepła. 

3) rozstrzygnięcie II naboru w programie Polski Ład – będzie o rozstrzygnięty w na 

przełomie maja i czerwca. Złożyliśmy trzy wnioski. Do 5 milionów: układ 

komunikacyjny ulica Osiedlowa, Dworska, Cicha i tzw. Bryłowa o długości prawie 

2 km. Do 30 milionów: budowa hali sportowej przy PSP Guzów wraz z jej rozbudową. 

I do 65 milionów: dalsza rozbudowa sieci kolektora sanitarnego w centrum Orońska. 

4) rozstrzygnięcia naboru wniosków na inwestycje na terenach PPGR’owskich – 

ogłoszenie wyników powinno nastąpić w połowie maja. Złożyliśmy dwa wnioski. Do 

2 milionów: układ komunikacyjny w Łaziskach, droga na działce nr 237. Oraz do 

5 milionów: modernizacja oczyszczalni ścieków w Łaziskach wraz z budową kolektora 

sieci sanitarnej z przepompownią we wsi Łaziska. Czekamy na dobrą wiadomość. 

5) inwestycje budżetowe: droga Tomaszów-Śniadków, kolektor sanitarny, droga Dobrut-

Bąków, termomodernizacja budynków użytkowych i hydroforni, fundusz sołecki, 



MIAS, FOGR, miasteczko ruchu drogowego, winda, pumptrack, wymiana źródeł 

grzewczych. 

 

Pan Wójt poprosił Pana Piotra Grelę Kierownika Referatu Rozwoju i Gospodarki 

Komunalnej o uzupełnienie jego wystąpienia o komplet szczegółów związanych 

z inwestycjami. 

 

Pani Maria Deja: Czy cokolwiek wiadomo na temat dróg powiatowych? Droga w Łaziskach 

już kolejny rok odwlekana – kiedy to zacznie. Czy Pan ma jakąś wiedze na ten temat? 

Pan Henryk Nosowski: Mam taką wiedzę, że droga w Łaziskach o długości kilometra – ten 

odcinek od biblioteki do oczyszczalni ścieków ma być w tym roku budowana. Do Dyrektora 

dzwonię co trzeci dzień w sprawie łatania dziur. Dzisiaj dzwoniłem, co prawda jest na 

urlopie, powiedział, że nie wie jak się posunęła sprawa, ale myśli, że dnia kolejnego będzie 

w stanie podać Nam dobrą informację, że robotnicy już są na terenie Gminy Orońsko. Tyle 

mogę powiedzieć o drogach powiatowych. 

Pani Maria Deja: Także proszę pilotować tę sprawę. Czy dostaliśmy pieniądze za drugie 

miejsce w szczepieniach? 

Pan Henryk Nosowski: Tak, dostaliśmy. 

Pani Maria Deja: Bo my tam wnioskowaliśmy o jakieś pieniądze na sport, na takie rzeczy. 

Pan Henryk Nosowski: Znamy Raport, także w ten sposób są te pieniądze przymierzane do 

skonsumowania. 

Pani Ewelina Suligowska: Rozpoczęły się prace przy pamptracku, czy jest brane pod 

uwagę, że jak już to będzie, żeby uruchomić jakieś dodatkowe oświetlenie? 

Pan Piotr Grela: Będę o tym mówił w swoim wystąpieniu za chwilkę. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Czy Radni nie mogliby dostać takich pism informujących 

o terminie składania tych deklaracji, żeby je przytwierdzić na tablicy ogłoszeń? Zakładam, 

że każdy z Was powie sąsiadowi, ale reszta mieszkańców nie będzie wiedzieć. 

Pan Henryk Nosowski: Pan Kierownik słyszy, to na pewno taką informację przygotuje. 

 

Pan Piotr Grela, przy pomocy prezentacji, przedstawił najważniejsze informacje dotyczące 

inwestycji w Gminie (prezentacja stanowi załącznik nr 1 do protokołu): 

a) pumptrack – jego wykonanie planowane jest na koniec maja. Myślę, że uda się to tak 

dopiąć, ale mimo wszystko się zabezpieczamy i ze środków niewygasających chciałbym 

je włożyć do budżetu, ponieważ zawsze po drodze może coś wyjść jeszcze nie tak. 

Oprócz samego pumptracku, który zostanie wykonany, to w nawiązaniu do miasteczka 

ruchu rowerowego, stworzy Nam się zagospodarowany duży teren, który raz, że 



musimy oświetlić, a dwa – musimy go ogrodzić. Jest to również powiązane 

z zagospodarowaniem zieleni. Już pomalutku za te prace się zabieramy. Chcemy 

koncepcję przedstawić - myślę, że szczególnie Radni z Orońska będą tym szczególnie 

zainteresowani. W tej koncepcji będzie oświetlenie oraz dodatkowe rzeczy związane 

z ogrodzeniem, zagospodarowaniem terenu, nawodnienie. Jeszcze jakiś skromny, raczej 

nie murowany budynek, tylko w formie kontenera, do obsługi tego terenu. 

 

Pani Ewelina Suligowska: My w funduszu sołeckim na ten rok zabezpieczaliśmy pieniądze 

na zieleń tam. 

Pan Piotr Grela: Tak, też to jest uwzględnione. 

Pani Ewelina Suligowska: I koniecznie te toi-toi’e, które stały w tamtym roku do jesieni. 

Pan Piotr Grela: Będą stały. może nawet w tym tygodniu zdążą je dowieźć. 

Pani Ewelina Suligowska: Prosiłabym, aby teraz z tym okresie, śmieci były tam zbierane 

codziennie. Ta młodzież jest, trudno, niewychowana i nie umie do kosza wrzucić, tylko 

wokoło, albo gdzieś na terenie rozrzucają. Ja tam raczej codziennie jestem i codziennie jest 

co zbierać, więc prosiłabym, żeby codziennie ktoś z Gminy przeszedł. 

Pan Piotr Grela: Dobrze, bardzo trafna uwaga. Dziękuję. 

 

b) miasteczko ruchu rowerowego – złożyliśmy na nie wniosek i dostaliśmy 

dofinansowanie. Będzie ono zlokalizowane za pamptrack’iem w tej części od tzw. ulicy 

Orzechowej i Topolowej. Całość stworzy takie zagospodarowanie rekreacyjno-

sportowo-wypoczynkowe dla Naszej młodzieży. Oczywiście będziemy już na dniach 

ogłaszać postępowanie na wykonanie tych robót. 

c) działka nr 286 w Dobrucie – jest już finalne przejęcie tej działki, przeszła ona już na 

własność Gminy Orońsko od KOWR’u. Procedura trwała około 2 lat – ciężka, mozolna, 

dokumentacyjna praca, ale udało się to przejąć. Teraz czekamy tylko na wpis do księgi 

wieczystej i już jest formalnie wszystko załatwione. 

d) droga gminna nr 400406W relacji Tomaszów-Śniadków-Wałsnów – w dniu 

wczorajszym ogłosiliśmy postępowanie w formule zaprojektuj-wybuduj na rozbudowę 

tej drogi. Jest to bardzo duża inwestycja, na którą dostaliśmy dofinansowanie 

z poprzedniej edycji Polskiego Ładu. Inwestycja ta bardzo usprawni komunikacyjnie 

część wschodnią Gminy, szczególnie w kontekście tego, że planujemy również projekt 

i wykonanie drogi z Tomaszowa (Syberowa). Te dwie drogi będą się łączyć, stwarzając 

możliwość poprawy komunikacji oraz zagospodarowania tego terenu mieszkaniowo, 

usługowo i rolniczo. 



e) oświetlenie miejscowości Krogulcza Mokra II etap – w tym roku odebraliśmy 

dokumentację na to zadanie. Złożyłem wniosek do budżetu na wprowadzenie tego 

zadania, tak aby – bo to jest jeden odcinek drogi – ta droga była oświetlona całościowo. 

f) budowa wodociągu w Krogulczy Mokrej – mamy już dokumentację uzgodnioną 

i odebraną. Jesteśmy po pierwszym zapytaniu, niestety zostało ono wysoko wycenione. 

Teraz robimy drugie – myślimy, że może uda się trochę taniej to wycenić. Jeśli nie, 

to trudno, będziemy musieli dołożyć środków. W budżecie jest 30 000, a kwota jest 

spora, ale liczymy, że też teraz w tym okresie letnim ten wodociąg wykonamy. 

g) Orońsko, ulica Zagórska – też trwają prace projektowe. Jestem dzisiaj po rozmowie 

z projektantem, który już uzyskał zgody w 95 %, jeszcze jakieś pojedyncze zgodny od 

osób musi uzyskać do przeprowadzenia tej nitki wodociągu. 

h) droga Tomaszów (Syberów) – jest to droga, która bezpośrednio sąsiaduje z działką 

należącą do Kolei Państwowych. Były pytania na sesjach, komisjach – chciałem 

powiedzieć, że mamy wykonaną dokumentację remontu tej drogi i udało się w końcu 

dojść do osób, które są decyzyjne w PKP i opiniują Nam już projekt wykonania robót 

przy tej drodze. 

i) wyrównywanie dróg gruntowych – od wtorku ubiegłego tygodnia trwają na terenie 

Gminy te prace. Została wynajęta do tego zadania profesjonalna równiarka z operatorem 

i te drogi wszystkie są w tej chwili wyrównywane. Korzystając z tego, że mamy tę 

równiarkę – bo teraz bardzo ciężko jest ją pozyskać, bo tych inwestycji jest dużo i firmy 

są mocno zajęte, obłożone – będziemy realizować w dniu jutrzejszym część funduszu 

sołeckiego, tam gdzie są środki przeznaczone na wyrównanie dróg z kruszywa. 

j) fundusz sołecki – trwają konsultacje z sołtysami, z radami sołeckimi. W ramach jego 

wykonania, tak jak wspominałem ta część drogowa jest wykonywana. Jest też 

dokonywany wybór urządzeń na place zabaw, budowy altan, czy też zakup sprzętu – jak 

w przypadku Śniadkowa – monitoring i klimatyzacja. 

k) MIAS – została opublikowana lista, z której wynika, że otrzymaliśmy środki. Nie mamy 

jeszcze podpisanych umów, ale już rozpoczęliśmy działania związane z wyborem tych 

urządzeń. Będą kupowane wiaty przystankowe, lampy solarne, będzie budowa placów 

zabaw w dwóch sołectwach. 

l) agregat prądotwórczy – to jest zakup z rezerwy kryzysowej. Te środki, które zostały 

przeznaczone wystarczyły na zakup agregatu o mocy 28kW. Planujemy go zainstalować 

w hydroforni w Chronowie, ponieważ brak dostawy energii elektrycznej powoduje, że 

znaczna część Gminy nie ma wody. 

m) sprzęt komunalny – w tym miesiącu zostały zlecone prace mające na celu wycenę tego 

Naszego, bardzo wysłużonego, sprzętu. Od jakiegoś czasu prowadzę rozmowy 



z Wójtem i Państwu sygnalizuję, że ten sprzęt musimy modernizować. Posiadamy i stare 

ciągniki i stare kosiarki i stare przyczepy. W pierwszej kolejności chciałbym zacząć od 

kosiarki do rowów, bo jeżeli się uda to jeszcze ten sezon wytrzyma, ale po prostu te 

naprawy nie mają sensu. Wyceniony był traktor Zetor, traktorek JonhDeere, przyczepy, 

właśnie ta kosiarka i samochód Star. Są to, w przeważającej większości, urządzenia z lat 

80’tych., już powoli nienadające się do dalszej eksploatacji, które w przyszłości mogą 

nie uzyskać przeglądu technicznego. Mówię to również w kontekście tego, że w zeszłym 

roku z leasing’u zszedł nam jeden samochód – Ford Transit do przewozu osób, ten 

9 osobowy – a w tym roku wychodzi nam koparka Terex, więc pojawiają się możliwości 

finansowe, żeby znowu jakiś leasing na ten sprzęt pozyskać. 

 

Pani Ewelina Suligowska: Już kiedyś poruszaliśmy temat odnośnie odśnieżania, że nie 

mamy tego sprzętu. Kiedyś Kierownik rzucił temat, że może zewnętrza firma. Ja uważam, 

że to jest chyba jedno z najgorszych rozwiązań, żebyśmy teraz wzięli zewnętrzną firmę, 

a nie właśnie próbowali brać w leasing sprzętu swojego, jak sprzedajemy ten stary. Ja sobie 

nie wyobrażam, że ktoś zewnętrzny wejdzie i będzie Nas kasował porządnie za obsługę 

odśnieżania dróg gminnych. Jak nie będzie zimy, to jeszcze ok, ale tego nikt nie przewidzi. 

Więc tutaj rada dla Nasz wszystkich Radnych, abyśmy się porządnie zastanowili, że chyba 

jednak trzeba mocno nad zakupem tego sprzętu myśleć. 

Pan Piotr Grela: Jeżeli tak Pani Radna, to musimy w ten sprzęt zainwestować, szczególnie 

w ten samochód. Piaskarkę jeszcze wyremontujemy na przyszły sezon, ale tym 

samochodem wiecie dobrze, że już jest niebezpiecznie się poruszać. 

Pani Ewelina Suligowska: Tak, ale chodniki? Mamy tyle chodników do odśnieżania. 

Pan Piotr Grela: To dlatego wspominałem o tym ciągniku. Pewnie, że tak. To można 

wszystko w różnych konfiguracjach finansowych zakupić. 

Pani Ewelina Suligowska: I nad tym trzeba poważnie myśleć, uważam. 

Pan Piotr Grela: I o tym będę rozmawiał z Panem Wójtem i Państwa prosił, aby ten 

komunalny sprzęt dalej modernizować, żeby nie poprzestać na tym ciągniku, który trzy lata 

temu był, tylko musimy iść dalej do przodu. 

Pan Bogdan Zdon: W sprawie tego przedsięwzięcia polegającego na dokończeniu budowy 

oświetlenia w Ciepłej, widziałem, że już były postępowania przeprowadzone odnośnie 

wyceny w innych miejscowościach, a w Ciepłej nic. 

Pan Piotr Grela: Nie, na ostatniej Komisji rozmawialiśmy. Jest już wyłoniony wykonawca. 

Jesteśmy na etapie podpisania umowy, natomiast zaczął już przed umową procedurę. Także 

wiem, że już PGE złożyło warunki. Tutaj na pewno te prace projektowe w tym roku będą 

skończone. 



Pan Bogdan Zdon: Równiarki chodziły, mieliśmy dostać informację, które tam drogi 

jeszcze dodatkowo wyrównać. 

Pan Piotr Grela: To z wszystkimi sołtysami, z funduszu sołeckiego się kontaktuję. U Pana 

z funduszu nie było na równanie dróg. Natomiast resztę dróg robimy indywidualnie, te co 

muszę zrobić. Chyba, że jest jakieś życzenie, to proszę bardzo. 

Pan Bogdan Zdon: No to, żeby wyrównać tę drogę gdzie jest ten mostek, nie wiem czy Pan 

wie gdzie to jest? 

Pan Piotr Grela: To inaczej się umówmy Panie Bogdanie, zadzwonię w dniu jutrzejszym, 

podjedziemy, pokaże Pan i będzie 100 % pewność, żebyśmy nie błądzili. 

Pan Bogdan Zdon: Tak, bo tam jest strasznie nierówna ta droga. 

Pani Ewelina Suligowska: Odnośnie tego parku rekreacyjno-wypoczynkowego, żeby 

pomyśleć o zmianie tego okamerowania, żeby to miało jakiś sens. To co jest teraz 

okamerowane, to wiemy, że to nie zdaje rezultatów żadnych, Jak tam były różne incydenty, 

to i tak nic z tego nie odczytaliśmy, więc może pomyśleć. I jeszcze do tej firmy Naszej, 

która obsługuje oświetlenie – przyjeżdżają jak najbardziej, naprawili te lampy, które 

zgłaszałam, ale jak już lampa była przekręcona w drugą stronę, to się nie zorientowali, że 

trzeba by ją wyprostować tak jak resztę. Wszystko trzeba im palcem pokazać. 

Pan Henryk Nosowski: Może myśleli, że tak trzeba. 

Pani Ewelina Suligowska: No wszystkie były tak jak trzeba, tylko ta jedna. Ona ewidentnie 

jest przekrzywiona i już jej nie wyprostowali. 

Pan Piotr Grela: To dziękuję za informację. Zgłoszę to. 

Pani Ewelina Suligowska: Może by pracowników w wolnej chwili tam wysłać, aby 

odmalowali te ławki, bo są poobdzierane. I te drewniane konstrukcje przy huśtawkach co 

są one też już wyblakły. Szkoda, żeby to się zniszczyło. I przy części tej siłowni, tam jest 

ławka i jest złamana jedna listewka. 

Pan Piotr Grela: W dniu dzisiejszym została właśnie zamówiona deska do tej ławki. 

Malowanie jak najbardziej. Myślę, że Pani Skarbnik wyrazi zgodę na i nie ma problemu, 

umalujemy to. 

Pani Maria Deja: Rozumiem, że teraz jest czas na wyrównywanie tych dróg, tam 

w Łaziskach widziałam, że jest wyrównane, ale te rowy dalej są, a to było w Naszym 

sołeckim. 

Pan Piotr Grela: Rowy będą robione. Z tego co wiem, to wpłynęła też faktura za ławki. 

Pani Maria Deja: Tak, jeszcze nie są zamontowane, ale zamontujemy. 

Pan Piotr Grela: No właśnie miałem pytać, bo pojechałem, ale ich nie widziałem. 

Pani Maria Deja: Dyskusyjna sprawa była z mieszkańcami, którzy chcieli gdzie indziej 

zamontować, a to musi być na terenie placu zabaw tam gdzie zaplanowaliśmy. 



Pan Piotr Grela: Tak jest. 

Pani Maria Deja: Dużo wałkowaliśmy w lutym te wymianę źródeł grzewczych, pompy 

ciepła. Są jakieś skargi? Bo wtedy było moc skarg. Czy teraz są jakieś skargi, czy już nie 

ma? Czy już to działa dobrze? 

Pan Piotr Grela: Działa dobrze, jeżeli są jakieś usterki zgłaszane, to niezwłocznie 

przekazujemy do wykonawcy, żeby je naprawiał, także jesteśmy w kontakcie 

z mieszkańcami. 

Pani Maria Deja: Czyli jest nadzieja, że będzie super to działało? 

Pan Piotr Grela: Jest dobrze. Ja tutaj ważnej rzeczy nie powiedziałem – jesteśmy już po 

kontroli z Urzędu Marszałkowskiego. Kontrola wyszła pozytywnie dla Urzędu Gminy. 

Także to Nas tylko umacnia w przekonaniu, że w tej całej procedurze nie popełniono 

żadnych błędów, tak jak to przez niektórych było sugerowane. 

Pan Adam Stańczyk: Była mowa o naprawie dróg równiarką, a jak z naprawą dróg 

asfaltowych? 

Pan Piotr Grela: Ostatni tydzień maja mam zamówione urządzenie, które będzie łatało te 

dziury na ciepło na terenie całej Gminy, tak jak w zeszłym roku. Także proszę jeszcze 

o chwilę cierpliwości, bo bardzo ciężko jest się dostać w kolejkę. 

Pan Adam Stańczyk: Widać, że w tym roku bardzo duże szkody są. 

Pan Piotr Grela: Tak, to przez specyfikę zimy. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Będziemy wchodzić w etap wykaszania traw, a były wycinane 

krzaki i one zostały w rowach. Nie da się teraz kocić, jeżeli one nie będą usunięte. 

Pan Piotr Grela: Będą usunięte. Już tam gdzie możemy, to kosimy. Dzisiaj pierwszy dzień 

sprzęt wyjechał po tych naprawach. To wszystko jest właśnie uciążliwe, bo sprzęt już jest 

stary, wyeksploatowany. Ale już się udało ruszyć. 

 

6. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie 

między sesjami. 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Środowiska, Rozwoju Gospodarczego, Promocji 

i Aktywności Społecznej Pan Karol Białas poinformował, że: 28 kwietnia odbyło się 

posiedzenie Komisji, na której zostały wystosowane następujące wnioski: 

a) wykonanie dokumentacji technicznej na budowę oświetlenia ulicznego przy drodze 

oznaczonej nr ewidencyjnym 123 tzw. Kaczenica w Krogulczy Suchej. Głosowanie: 

5 członków za; 

b) budowa oświetlenia ulicznego w miejscowości Chronów-Kolonia Dolna przy drodze 

powiatowej oznaczonej jako działka ewidencyjna nr 198, w zakresie zamontowania 

czterech lamp na istniejących słupach. Głosowanie: 5 członków za; 



c) sprawdzenie przez Uchwałę Gminy w Orońsku czy są przyłącza nieruchomości do 

przylegającego kolektora sanitarnego. Głosowanie: 5 członków za; 

d) podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie nieodpłatne przez Gminę 

Orońsko prawa własności nieruchomości gruntowych niezabudowanych położonych w 

obrębie 0009 PGR Orońsko, gmina Orońsko, stanowiących działki ewidencyjne nr 41/1 

i 40/1. Głosowanie: 5 członów za; 

e) wycofanie projektów uchwał przez Panią Katarzynę Taras i Pana Artura Zasadę 

dotyczących przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego i przygotowanie jednej wspólnej uchwały sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania. Głosowanie: 5 członków za. 

 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Bogdan Zdon 

poinformował, że: w dniu 13 maja odbyło się posiedzenie Komisji. Porządkiem obrad była: 

analiza Planu z gospodarowania zasobem nieruchomości zgodnie z art. 25 ustawy z dnia 

21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (Dz.U. z 2020 r., poz. 1990), sprawozdanie 

z działalności GOPS z realizacji świadczeń pomocy społecznej w 2021 r. i aktualnych potrzeb 

w zakresie świadczeń pomocy społecznej na 2022 r., informacja Wójta Gminy Orońsko 

z gospodarowaniem mieniem komunalnym, analiza sprawozdania Wójta Gminy Orońsko 

z gospodarki odpadami komunalnymi za 2021 r., opiniowanie projektu uchwał 

przygotowanych przez Wójta na sesję Rady Gminy, sprawy bieżące – wstępna analiza 

sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Gminy za 2021 r. Przed rozpoczęciem obrad 

Komisji na posiedzenie zgłosiły się 4 osoby z miejscowości Bąków, które wniosły pismo do 

Przewodniczącego Komisji Finansowo-Budżetowej, z tym, że to pismo wpłynęło też do Wójta. 

Sprawa dotyczyła progów zwalniających. Ponieważ żeby nie zatrzymywać tych mieszkańców 

do punktu 6 „Sprawy bieżące”, rozpoczęliśmy posiedzenie obrad od wysłuchania wniosków 

mieszkańców wsi Bąków. Sprawa progów zwalniających w Bąkowie na drodze nr 38 ciągnie 

się już od 2019 roku. Ja ponowiłem wniosek 4 kwietnia 2022 roku, który wpłynął do Wójta. 

Wójt zadekretował wniosek na Komisję Finansowo-Budżetową. Wniosek mieszkańców jest 

poparty 54 podpisami w sprawie progu zwalniającego. Jest też orzeczenie dla Pana …. 

z Bąkowa – wnioskodawcy w sprawie tego progu. On tu ma zaświadczenie z rehabilitacji 

domowej, gdzie ma aktywnie przeprowadzać techniki jazdy na wózku inwalidzkim, 

utwardzoną drogą na dystansie 3 kilometrów każdego dnia. Ponieważ ta droga jest położona 

tak spadkowo, z górki i ja też zauważam, że niektórzy kierowcy nie stosują się do tych 

prędkości 50 km, która jest oznaczona znakami drogowymi i przekraczają tę prędkość. 

Ci mieszkańcy zwrócili się właśnie na Komisji do Nas, aby ten próg im zamontować. 

Po dyskusji i analizie Komisja podjęła wniosek w sprawie zamontowania 2 sztuk progów 



zwalniających na drodze w miejscowości Bąków nr 38 – środki na zadanie przeznaczyć 

z wolnych środków z 2021 roku. Głosowanie 4 głosy za, 1 osoba nieobecna na Komisji. Także 

prawdopodobnie będzie na przyszłej sesji wprowadzenie tego zadania, Pani Skarbnik 

zdeklarowała się, że takie środki będzie można przeznaczyć na ten cel. Następnie Pani 

Kierownik GOPS’u przedstawiła sprawozdanie z działalności i realizacji świadczeń pomocy 

społecznej w 2021 roku i aktualnych potrzeb w zakresie świadczeń pomocy społecznej. 

Następnie Komisja opiniowała projekt uchwały przygotowany przez Wójta na sesję Rady 

Gminy. Pani Karolina Starzyk-Kowalska w zastępstwie Sekretarza Gminnej Komisji 

Rozwiązywania Problemów Alkoholowych przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmiany 

załącznika do uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii w Gminie. Komisja miała 

zastrzeżenia do zapisu w tej uchwale, który dotyczył § 1. Pojawił się błędny zapis, że dla 

Sekretarza i Przewodniczącego powinno być 150 złotych, natomiast dla pozostałych członków 

100 złotych. I jest jeszcze taki jeden zapis, który Komisja poprosiła, bo on jest moim zdaniem 

niewłaściwy i powinien być bardziej sprecyzowany: „za udział w posiedzeniach lub wykonanie 

innej pracy związanej z realizacją niniejszego programu”. Tę wątpliwość budzi „lub wykonanie 

innej pracy”. Komisja wnioskuje, aby było określone konkretnie jaka to ma być praca i za co 

członek Komisji ma otrzymać dietę. Jeszcze jest tutaj jedna wątpliwość, że za udział 

w posiedzeniach Komisja otrzymuje wynagrodzenie, jeżeli Komisja odbywa posiedzenie co 

najmniej w połowie wymaganego składu ustawowego. Jeżeli Komisja składa się z 5 osób, 

to minimum na Komisji powinny być 3 osoby. I tu są takie niedopracowane te sprawy, 

ponieważ Pana Wójta nie było, nie było Pani Mileny, nie mogliśmy tutaj dojść do konsensusu, 

dlatego ta uchwała została przeniesiona na następne posiedzenie Komisji. Następny punkt to 

analiza planu z gospodarowania zasobem nieruchomości zgodnie z art. 25 ustawy o gospodarce 

nieruchomościami. Pan Kierownik poinformował Nas, że w tej chwili opracowywany jest ten 

plan, jest to ponad 400 pozycji, które trzeba odpowiednio zakwalifikować, podzielić i to zabiera 

trochę czasu. W poprzednim roku na Komisji też dostaliśmy taką odpowiedź od Pana 

Kierownika, że to będzie zrobione. Tutaj nie debatowaliśmy już nas tym punktem obrad, 

ponieważ tego planu nie ma. Myślę, że w najbliższym czasie taki plan powinien się pojawić 

i wtedy Pan Kierownik przekaże to na Komisję. Następnym punktem obrad była informacja 

Wójta Gminy Orońsko z gospodarowania mieniem komunalnym. Informacja ta jest zawarta 

w Zarządzeniu Wójta nr 33/2022 i stanowi załącznik do projektu budżetu. Po przeanalizowaniu 

tego punktu ustaliliśmy, że na następnym posiedzeniu Pani Skarbnik bardziej szczegółowo 

opisze pozycję 9 z grupy 8. Chodzi o to, że tam były ogólne kwoty, a nie było wyszczególnione 

jakie to są sprzęty zakupione za określoną kwotę. Ustaliliśmy, że Pani Skarbnik przedstawi 

zakup, który wynosi więcej niż 1 000 złotych. Następnie analizowaliśmy sprawozdanie Wójta 



Gminy Orońsko z gospodarki odpadami komunalnymi za 2021 rok. Relację w tym punkcie 

złożył Nam Kierownik Grela, informując o zobowiązaniach, o ściągalnościach, o tytułach 

wykonawczych. Poinformował Nas, że Gmina osiągnęła poziom odzysku 57,17 %, gdzie maiła 

osiągnąć 20 %, tak więc to są pozytywne wyniki. Nie dostaliśmy informacji jaka ilość została 

przeznaczona do składowania ulegających biodegradacji. W tej informacji nie było też 

zawartych sumarycznych ilości odpadów, jaką Gmina wytworzyła w 2021 roku i też nie było 

informacji jaka to jest średnia ilość odpadów na jedną osobę i jak to się ma w stosunku do 

średnich w województwie mazowieckim, czy w całym kraju. Nie ma tutaj też informacji 

finansowych dotyczących bilansowania się gospodarki odpadami komunalnymi – chodzi o to, 

że nie ma tu wyliczenia, które mówi jakie kwoty żeśmy pozyskali z tytułu gospodarowania 

odpadami, jakie koszty żeśmy ponieśli i jaką wysokość dopłat musi ponieść Gmina, czy musi 

ponieść. Następnie przystąpiliśmy do opiniowania projektu uchwał przygotowanych przez 

Wójta na sesję Rady Gminy. Pani Diana zreferowała Nam zmiany w budżecie oraz zmiany 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2022-2036. Po dyskusji Komisja 

jednogłośnie zaakceptowała zmiany zaproponowane przez Panią Skarbnik, wynik głosowania 

4 osoby za, jedna nieobecna. Następnie, Komisja zajmowała się projektem uchwały dotyczącej 

taryf opłat za wodę oraz ścieki. Dyskusja była długa, natomiast wiele punktów było niejasnych 

dla Radnych i poprosiliśmy, aby na następnej Komisji jeszcze raz podjąć pod obrady. Pani 

Skarbnik dostarczy więcej informacji, tak żeby to było w jakiś sposób tabelaryczny określony, 

żebyśmy widzieli dokładnie ile dokładamy, jakie kwoty to są rzędu w skali roku. Jest to taryfa 

na trzy lata, a więc chcielibyśmy wiedzieć jak to się będzie miało do budżetu, ile Gmina będzie 

dokładać do ścieków i wody. Komisja na tym zakończyła obrady. 

 

Pan Sylwester Różycki: Ja mam takie spostrzeżenie, jak będzie przygotowywana ta informacja 

odnośnie tych środków finansowych do dopłaty do tych taryf, to przydałoby się Nam też 

zobrazowanie jak to jest w ościennych gminach. To w sumie jest uchwałą zrobione, tak? Panie 

Wójcie jeśli byłaby taka możliwość, to byśmy mieli porównanie. 

 

7. Rozpatrzenie projektu uchwał i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 2022-2036. 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Panią Skarbnik 

Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Po stronie dochodów została zwiększona kwota dochodów o 554 451 

złotych, wydatki również w tej samej wysokości. Wynika to między innymi z decyzji od 

Wojewody, jak również środków przekazywanych na pomoc Ukrainie. Wieloletnia 



Prognoza Finansowa zawiera dane z sesji z kwietnia, jak również wszystkich Zarządzeń 

Wójta między 31 marca, a obecną sesją. Pomoc Ukrainie została zwiększona o 80 570 

złotych. Była również wydana decyzja Wojewody o wypłacie akcyzy dla rolników, jest to 

kwota 149 869 złotych. Została przyznana dotacja o wysokości 4 000 złotych na zakup 

nowości wydawniczych w PSP Ciepła. 102 828 złotych jest to decyzja o dotacji na dodatek 

osłonowy. Została zwiększona również dotacja na wypłatę 500+ o 32 116 złotych, jak 

również zmiany dokonywane na dzisiejszej sesji w ramach programu „Poznaj Polskę” 

w wysokości 113 321 złotych. Po stronie wydatków dokonano również zwiększenia 

o 30 060 złotych, kwota ta wynika ze zwiększenia wartości przedsięwzięcia o nazwie 

„Rozbudowa i przebudowa budynku Urzędu Gminy w Orońsku o windę zewnętrzną” i jest 

to wartość jaka została przeznaczona na wykonanie schodów zewnętrznych z granitu, kwota 

27 060. Są również zwiększone wydatki o 3 000 złotych na zakup lamp typu LED na ulicy 

Topolowej. Sam deficyt po zmianie wynosi na dzień 17 maj 4 946 543 złote. 

 

Pani Maria Deja: Nie wiem czy dobrze zrozumiałam. O jakie schody chodzi? Nie 

zaplanowany był przy okazji ten wydatek? Czy o co chodzi? 

Pan Piotr Grela: Wycofaliśmy się Pani Mario z rozwiązania projektowego, zastąpiliśmy je 

schodami granitowymi. 

Pani Maria Deja: A w projekcie było? 

Pan Piotr Grela: Była żywica epoksydowa, ale oglądaliśmy ją na innych inwestycjach 

i przez pierwsze trzy lata ona się trzyma ładnie, ale potem niestety trzeba ją powtarzać. 

Pani Maria Deja: Czyli, że to jest kwestia tego, żeby lepszej jakości zrobić i dlatego ta 

zmiana? 

Pan Piotr Grela: Tak jest. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o wygenerowanie quorum. 

 

Głosowano w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orońsko na lata 

2022-2036. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon. NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 



Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr LIX/289/2022 Rady Gminy 

w Orońsku z dnia 17 maja 2022 r. w sprawie: zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Orońsko na lata 2022-2036 została przyjęta jednogłośnie. 

 

b) zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2022 rok. 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Panią Skarbnik 

Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Po stronie dochodów dokonano zwiększenia o kwotę 73 428 złotych 

z tytułu dofinansowania do wycieczek szkolnych w ramach programu „Poznaj Polskę”, jak 

również 39 893 złote z tytułu wpłat uczniów jako wkład własny do tych wycieczek. 

W ramach tego programu korzystają szkoły Orońsko, Ciepła i Wałsnów. Po stronie 

wydatków zwiększono zadanie „Rozbudowa i przebudowa budynku o windę zewnętrzną” 

o 27 060 złotych. Środki są przeznaczone na montaż płyt granitowych. Zwiększono o kwotę 

113 321 złotych na organizację wycieczek szkolnych w ramach programu „Poznaj Polskę” 

i zwiększono wydatki o 3 000 złotych na wymianę dwóch lamp typu LED na ulicy 

Topolowej. Po stronie przychodów zwiększono o 30 060 złotych środki wolne z 2021 roku. 

Pokrywają one i schody i lampy typu LED. Jest przeaktualizowana również tabela nr 1, 

tabela nr 2 i tabela nr 4 do uchwały budżetowej o te zmiany. 

 

Pani Maria Deja: Wycieczki szkolne „Poznaj Polskę” to jest jakiś projekt, z którego 

dostaliśmy pieniądze? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2022 rok. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, 

Maria Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, 

Bogdan Zdon. NIEOBECNI (1) Mariusz Mirecki 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Uchwała Nr LIX/290/2022 Rady Gminy 

w Orońsku z dnia 17 maja 2022 r. w sprawie: zmian w budżecie Gminy Orońsko na 2022 

rok została przyjęta. 

 



8. Wolne wnioski. 

Pani Ewelina Suligowska: Na temat tych Naszych Orońskich przystanków tak dużo żeśmy 

rozmawiali o zrobieniu jakiejś renowacji, albo nowe i tak trochę to stanęło w miejscu. 

Pan Henryk Nosowski: Nie, nie stoimy w miejscu. Dzisiaj rozmawialiśmy z projektantem 

w tej sprawie, przedstawi Nam koncepcję jak on to widzi. Ja tam sugerowałem, żeby zrobić 

po gospodarsku, wykorzystać to co jest. Nie wykluczone, że on będzie miał inne pomysły. 

Będzie ta koncepcja, to podzielę się z Państwem na temat przystanków. 

Pani Ewelina Suligowska: A na jakim etapie jest ten projekt przedszkola w Krogulczy? 

Opał idzie w górę, 15 dzieci chodzi. Musimy to jak najszybciej zrobić. Ruszyło tam coś? 

Ten projektant znalazł czas dla Nas? 

Pan Henryk Nosowski: Pozostało wykonać projekt i takie zlecenie już jest dane. Mamy 

problemy z wykonaniem, bo teraz w związku z tym Polskim Ładem wszyscy projektanci 

są zawaleni. Dobrze, że udało Nam się nawiązać współpracę jeśli chodzi o projektantów 

drogowych i jesteśmy na bieżąco, dajemy sobie radę. 

Pan Piotr Grela: Jeżeli chodzi o przedszkole to też mamy obiecane w najbliższych dniach 

spotkanie. Ten Pan oddał już projekt na rozbudowę remizy w Chronowie i po tej remizie 

obiecał, że spojrzy i pochyli się nad tym, czy podejmie się tego projektowania. 

Pan Artur Zasada: Została wstrzymana tej drogi Guzów-Chronówek, kiedy to zostanie 

znowu wznowione? 

Pan Piotr Grela: Tak jak rozmawialiśmy przy okazji odwiedzania tych dróg, które my 

robiliśmy, w tym tygodniu będzie dostawa materiału, który ociepli wodociąg. Tylko to 

trzyma, bo ciężko go pozyskać po prostu. 

Pan Artur Zasada: A budowa drogi na Wólce? 

Pan Piotr Grela: Procedura cały czas idzie. Pani Todzia to prowadzi. Myślę, że na ten 

moment tych mieszkańców trochę uspokoiliśmy tym przerównaniem i jak już będziemy 

mieć to na własność, to będziemy projektować. 

Pan Artur Zasada: Chciałem podziękować za równanie tych dróg gminnych cośmy tam 

jeździli. 

Pan Piotr Grela: Nie ma za co, to mój obowiązek. 

Pan Artur Zasada: No ja wiem, ale Pan zadzwonił i pamiętał. 

Pani Ewelina Suligowska: Kiedyś poruszaliśmy temat obniżenia krawężnika, na wprost 

posesji Pani Skarbnik, tutaj gdzie są pasy na przejściu. To jest droga powiatowa. Teraz ten 

temat znowu wrócił, bo mieszkańcy pytają czy to dojdzie do skutku, żeby obniżyć ten 

chodnik tam gdzie jest to przejście. Obniżyć krawężnik. Jak nie jest to takie proste, to może 

przesunąć to przejście, bo tam bez sensu to jest. 



Pan Piotr Grela: Zajmiemy się tym. Skupiliśmy się w tej pierwszej fazie na tym, aby 

doprowadzić drogi na terenie Naszej Gminy do ładu i składu, ale w drugiej kolejności już 

sobie zapisuję, żeby się temu przyjrzeć. 

Pani Renata Bączek: Zastanawiał się Pan nad odłączeniem od Spółek Wodnych? Jest okres 

zbierania podatku. 

Pan Henryk Nosowski: Ale jest u Nas Gminna Spółka Wodna. Wydaje mi się, że to jest 

podmiot, ciało, które powinno podjąć decyzję. 

Pani Renata Bączek: Ale był Pan ostatnio na walnym i słyszał Pan co się dzieje. 

Pani Maria Deja: Biorą pieniądze za nic. 

Pani Renata Bączek: Nie ma żadnego pracownika. Ja zebrałam pewną kwotę. 

Pan Henryk Nosowski: Ale są Nasi przedstawiciele, którzy działają u Nas. 

Pani Renata Bączek: Ale Pan nie ma żadnego wpływu na to. Na tę chwilę przekazałam co 

było na spotkaniu. Zadałam Panu pytanie ilu ma pracowników – żadnego. 

Pan Henryk Nosowski: Dlaczego Pan zbiera pieniądze? 

Pani Renata Bączek: Dlaczego Pan zbiera pieniądze i dla kogo? 

Pani Maria Deja: Na pensje. To jest na pensje, na nic innego. 

Pani Renata Bączek: Do każdego domu wchodząc, każdy mówi, że płaci ostatni raz, albo 

nie płaci w ogóle. Ja też nie mogę powiedzieć, żeby nie płacił, bo ja nie wiem jakie 

konsekwencje później będą. Czy to będzie jakaś kara z tego, odsetki na pewno, a jak się to 

dalej skończy? 

Pan Henryk Nosowski: Zła praktyka nie płacić. Ale z kolei płacić za coś co jest niecelowe. 

Pani Renata Bączek: Ale za co płacić? 

Pani Maria Deja: Ale za co? Właśnie za co? 

Pani Renata Bączek: On nie robi nic. 

Pani Maria Deja: Za pensje ich. 

Pan Adam Stańczyk: To jest składka tylko na pensje. 

Pan Karol Białas: Ja może powiem z mojego punktu widzenia, jeżeli by Gmina chciała 

przejąć Spółki Wodne, to bym się nad tym bardzo dużo zastanowił. 

Pan Henryk Nosowski: Też tak myślę. 

Pani Maria Deja: Ale oni nie robią nic, gdzieś to mają. 

Pani Renata Bączek: Ale to nie wiem, rozwiązać to zupełnie i jakieś inne rozwiązanie 

szukać. 

Pan Adam Stańczyk: Rowy nieczyszczone w ogóle. 

Pan Karol Białas: Była dyskusja na ostatnim walnym spotkaniu, teraz to wyczyścić, 

odnowić infrastrukturę wodociągową – 30 lat nie było nic robione. 



Pan Adam Stańczyk: Trzeba wnioskować, albo niech się te Spółki obudzą, albo niech się 

całkiem rozwiążą, bo to grozi naprawdę poważnymi skutkami. Wody nie odpływają 

w ogóle, nic się nie dzieje, normalnie zostają stacjonarnie i zalewają posesje. Tak to jest 

zarośnięte. Nawet jeżeli ktoś tam przyciął krzaki, oni nie wywożą, nie utylizują tego, tylko 

zostawiają. 

Pan Karol Białas: Mamy przykład w Krogulczy jak była budowana S7 i Generalna Dyrekcja 

przecięła sączek melioracyjny. Do tej pory nie jest nic zrobione i żadnej odpowiedzi nie 

ma. Trasa przebiega na sączku melioracyjnym, rów jest wykopany, ale sączki były dużo 

głębiej – gdzie ta woda ma odpływać? 

Pan Henryk Nosowski: Niby tam jakieś zbiorniki porobili. 

Pan Karol Białas: Zbiorniki porobili główne, a ta zbierająca woda? 

Pan Adam Stańczyk: Te zbiorniki, które porobili to są zbiorniki tylko do zagospodarowania 

wody z drogi, nie z pól. To nie jest powiązane jedno z drugim. Dopiero nadmiar wody z tych 

zbiorników jest odprowadzany do rowów, dalszych melioracyjnych, ale to jest nadmiar. 

Pan Henryk Nosowski: To jest taka rzecz, generalnie grozi Nam susa, ale przychodzą lata 

takie, że mamy powyżej głowy wody. 

Pan Adam Stańczyk: I nie odpływa, tylko narobi problemów. 

Pani Maria Deja: I droga zepsuta przez co? Przez stojące wody. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Kiedy będzie remont tej Naszej drogi nowej? 15 maja minął, 

jest 17 i nikogo nie widać. I co dalej z tą drogą? 

Pan Piotr Grela: Nie ukrywa, że cały czas czekałem na to pytanie. Jeżeli jutro będzie Pani 

obecna, to możemy nawet z wykonawcą zajrzeć na kawę. Jutro jesteśmy tam. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Taka prośba od mieszkańców, żeby wylać tam nowy asfalt 

kawałkiem, niż to wycinać co 2 metry. Bo jest środkiem pokruszony, więc zrezygnować – 

albo zrezygnować, bo już mieszkańcy zaoferowali, żeby już nic nie robić, bo po prostu jak 

może to wyglądać, co 2 metry wycinka. A jest cała pokruszona. 

Pan Piotr Grela: Dajmy wykonawcy, który uznał gwarancyjnie – co prawda nie miał 

wyjścia, ale są różni wykonawcy – swój błąd i chce to naprawić. I dajmy mu to zrobić. Pan 

Inspektor też będzie obecny. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Zgłaszałam odkrzaczenie tej drogi w stronę Państwa … 

i o wysypanie kruszywem. 

Pan Piotr Grela: Jeżeli chodzi o Pana … i to zakrzaczenie, to byłem tam osobiście w zeszłym 

tygodniu, a jeszcze wcześniej wyceniałem tę usługę. Okazuje się, że te krzaki w 90 % są 

w działce prywatnej. Jest kawałeczek, gdzie wchodzą w pas drogowy i ten kawałeczek 

mogę wyciąć, ale tamtego ruszyć nie mogę. Mogę spróbować zobowiązać właścicieli, bo 

tak jest kilku właścicieli tej działki, na której to rośnie, do wycięcia tych krzaków. Ta droga 



została wyrównana. Dzisiaj został wyrównany odcinek za hydrofornią w kierunku lasu 

i tam z funduszu sołeckiego Pani na dwa samochody dostarczy kruszywa i będzie to dalej 

rozsypywane. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Skoro właśnie pieniądze z tej działki po starym sklepie nie 

poszły na Straż Ochotniczą, to na co możemy przeznaczyć te pieniądze? Ja wnioskowałam 

i o lampy trzy, o progi zwalniające. Żeby te pieniądze wróciły jednak do Chronowa. 

Pan Henryk Nosowski: One są we wspólnym worku i przekazujemy je na realizację takich 

właśnie potrzeb bieżących. 

Pani Wiesława Kaczyńska: To prosiłabym, aby w Naszej miejscowości te pieniądze 

zainwestować. 

Pan Henryk Nosowski: Przeważnie tak jest. Jak kto zgłasza, tak realizujemy to. 

Pan Piotr Grela: Te wszystkie wnioski, które przeszły na ostatniej Komisji, złożyliśmy 

wnioski do budżetu i teraz będziemy nad tym myśleć, bo musimy wiedzieć na co Nas stać, 

bo na pewno nie na wszystko, ale to już będzie zapisane. 

Pani Maria Deja: A jaka jest przyczyna, że ta droga nawet do gwarancji nie doczekała? 

To kwestia technologii, czy kwestia finansów jakie poszły na to? 

Pan Piotr Grela: Finanse były dobre. Proszę Państwa, każdy wykonawca wie co robi. Składa 

ofertę, wie w jakim czasie robi, podejmuje się i daje na to gwarancję i rękojmie. Niestety 

w tym przypadku okazało się, że miejscowo jest ta droga uszkodzona, szczególnie 

widoczne jest to po okresie zimowym. Wykonawca zobowiązał się to naprawić. Nie ucieka 

od odpowiedzialności za wykonanie tego zadania. Bardzo pomaga mi w tym Pan Inspektor 

Nadzoru Budowlanego, który to wszystko pilotuje i wzywa. Dwa razy był już ze mną na tej 

drodze, dwa protokoły zostały spisane. Tak jak mówię, zobaczymy co zrobią. 

Pani Maria Deja: Bo takie mam przeczucie, że skoro ona już teraz sypie się, to co będzie za 

lat cztery, pięć. Takie mam jeszcze jedno zdanie, wiem, że to jest droga powiatowa, ta co 

łączy z kolejnym Chronowem, ta piasczysta, my wyrównujemy Nasze drogi, czy nie można 

by – nie wnioskowaliśmy chyba o to, ale czy Powiat nie mógłby tej drogi? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Ja już złożyłam wniosek do Dyrekcji, do Powiatu właśnie. 

Pani Maria Deja: Tam się nie da rowerem przejechać. Muszę ten kawałek tam rower 

przeprowadzać. 

Pan Piotr Grela: Ja tam równiarką przejeżdżam koło tego, ale ja tam nie mogę dać, bo Pani 

Diana potem powie, żebym wyjął ze swojego portfela i oddał. 

Pani Maria Deja: No właśnie, bo to nie jest gminna, jest tylko masakra, że to Powiat nic. 

To jest powiatowa droga, a to jest obraz nędzy i rozpaczy. 

Pan Bogdan Zdon: To jest takie moje zdanie, może się tutaj nikt nie zgodzić z tym, 

wykonawca w Chronowie na tej drodze powinien wziąć zrywarkę, zerwać ten asfalt i polać 



nowy asfalt. To byłoby zgodnie ze sztuką budowlaną, zgodnie z tym jakiego on tam zrobił 

bubla, bo to jest bubel, wielki. I to jest takie moje stanowisko, Państwo możecie mieć inne. 

Tam niczym innym tego się nie zrobi, bo droga za spore pieniądze, 480 000 złotych, po 

prostu została źle wykonana, złą technologią, w złych warunkach atmosferycznych i za to 

powinien wykonawca odpowiedzieć w pełnej konsekwencji. 

Pan Henryk Nosowski: Sfrezować, położyć nowy asfalt. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Henryk Nosowski: Coś takiego zasugerować możemy. 

Pan Piotr Grela: Oczywiście. 

Pan Sylwester Różycki: Z tego co pamiętam, to przed zimą Pani zgłaszała te zdjęcia na 

Komisji. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Tak. Zaraz po odbiorze drogi. Jeszcze przed zimą, zanim śnieg 

obsypał jak już się pobocza pozarwały. A przez zimę to już w ogóle. 

Pan Adam Stańczyk: Myślę, że złe warunki atmosferyczne to spowodowały. 

Pan Henryk Nosowski: Tak jest, coś się zagęściło, głębiej osiadło. 

Pan Bogdan Zdon: Ale za to jest odpowiedzialny wykonawca, powinien nie robić. Inspektor 

nie powinien odebrać tego. 

Pani Monika Wiecheć: Na jakim etapie jest chodnik przy starej 7 w kierunku ulicy Rzecznej 

do Dobruta, Wałsnowa? 

Pan Henryk Nosowski: To jest etap współpracy z Zarządem Dróg Wojewódzkich. Ustalenia 

są, tylko nie ma realizacji. Teraz każdy tłumaczy się Covid’em, brak mocy przerobowych. 

Jest porozumienie, jest wspólna koncepcja. W pierwszej kolejności zrobimy ten odcinek od 

Centrum Rzeźby do ulicy Rzecznej – to jest najważniejsze, przez ten most. Dalej będą 

sukcesywnie chodniki ze ścieżkami rowerowymi. 

Pani Monika Wiecheć: Mam taką prośbę, żeby poprawić jak da radę, od ulicy Starowiejskiej 

jak się skręca na Zagórską. Tam jest asfalt taki bardzo skruszony. 

Pan Piotr Grela: Na tym łączniku? 

Pani Monika Wiecheć: Tak, na tym łączniku. Ten rów jest, chociaż to jest powiatowe, ale 

tam jest już zamknięte. 

Pan Piotr Grela: To będziemy robić na ciepło te wszystkie ubytki. A koszenie, tak jak 

mówię, rozpoczęło się w dniu dzisiejszym. Także proszę spokojnie czekać, na pewno do 

Pani dotrę. 

Pan Artur Zasada: Ale to koszenie Naszych dróg, gminnych? 

Pan Piotr Grela: Naszych, tak. 

Pan Artur Zasada: A powiatowe? 

Pan Henryk Nosowski: To będzie robił Powiat. 



Pan Artur Zasada: Koszenie tych dróg i niech poprawiają te drogi, bo są bardzo straszne. 

Dzwonić tam codziennie. 

Pan Piotr Grela: Panie Przewodniczący oraz Panie Przewodniczący Komisji Finansowej, 

jeżeli chodzi o  te taryfy – chciałem tylko jedną rzecz dopowiedzieć, żebyśmy mieli tego 

świadomość. Teraz Wody Polskie, które zaakceptowały te stawki i wydały decyzje, jeżeli 

ogłoszą to na swoim BIP’ie, to my jako Gmina mamy 7 dni na podjęcie uchwały w tej 

sprawie, o tych dopłatach. Jeżeli tego w ciągu 7 dni nie zrobimy, to ósmego dnia stawki się 

resetują i są kwoty te według taryf wyliczone. Chodzi mi tutaj o to, żebyśmy nie 

wprowadzili zamieszania, bo nagle ludzie dostaną rachunki sporo większe. Także, jakby 

była taka możliwość zorganizowania Komisji na ten cel poświęconej. Codziennie 

sprawdzamy, czy jest to opublikowane, czy nie, ale mamy informację, że na dniach się to 

może ukazać. Trzeba jakąś sesję nadzwyczajną zwołać, no nie wiem, jakoś to trzeba zrobić. 

Pan Bogdan Zdon: Na najbliższej Komisji zrobimy to. 

Pan Sylwester Różycki: Można było, jak był projektowany ten projekt konsultacji 

z Wodami Polskimi, można było konsultować również z Komisjami równolegle. 

Pan Piotr Grela: Niemniej, informuję jak sprawa wygląda. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Tylko jest jeszcze jedna rzecz, z tego co pamiętam – bo 

nie było pytania do Pana Wójta we wnioskach, żeby przytoczyć ten konkretniej jeden zapis 

prawny o tych 10 %, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Z czego to wynika, z jakiego przepisu konkretnie wskazać. Bo tego 

tam nie było. 

Pan Piotr Grela: To jest przez Wody Polskie wymóg określony. 

Pan Bogdan Zdon: Jest określone, czy jest zapis ustawowy? 

Pan Piotr Grela: O grosz przekraczaliśmy i nam cofnęli poprzednim razem, musiało być 

jeszcze raz przeliczane. To całe opracowanie do tych taryf też wykonywała firma 

zewnętrzna. Trwało to rok czasu, naprawdę kupę roboty tu było zrobione. I moim zdaniem 

lepszego rozwiązania nie znajdziemy, ale jak chcecie się Państwo upewnić. 

Pan Sylwester Różycki: Ale z czego to wynika? Po prostu z czego to wynika, tak? 

Konkretnie. 

Pan Bogdan Zdon: Z rozporządzenia, czy z ustawy. 

 

9. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady 59 sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 



 

Na tym protokół zakończono. 

 

 

 

                Protokołowała                         Przewodniczący Rady Gminy 

              

          Marta Gruszczyńska                                                       Sylwester Różycki 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pełne nagranie z LIX sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/

